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 حداقل سرعت اینترنت 
در سوئیس ۸ برابر می شود

دولت سوئیس روز جمعه پیشنهاد کرد حداقل 
سرعت اینترنت در این کشور که باید توسط 
ارائه دهندگان خدمات یادشــده ارائه شود، 

۸برابر شود.
شرکت مخابراتی سوئیس کام که تا پایان سال آینده 
میلادی وظیفه ارائه خدمات پایه اینترنت را در این کشور 
بر عهده دارد، موظف است اقدامات لازم را در این زمینه 
انجام دهد. دولت ســوئیس خاطرنشان کرده به علت 

افزایش دورکاری ناشی از شیوع کرونا و اجباری بودن آموزش های آنلاین در طول همه گیری 
ویروس مذکور، دسترسی به خدمات اینترنت پرسرعت و قابل اعتماد برای همه ساکنان سوئیس 

در همه نقاط این کشور اهمیت دارد.
قرار است از سال ۲۰۲۴، اتصال اینترنت با حداقل سرعت دانلود ۸۰ مگابیت بر ثانیه و حداقل 

سرعت آپلود ۸ مگابیت بر ثانیه جایگزین استاندارد فعلی ۱۰ و ۱ مگابیت بر ثانیه شود.
عموم مردم می توانند تا ابتدای فروردین ماه پیشنهادات و نظرات خود را در این زمینه برای 

بحث و بررسی اعلام کنند.

وزارت بهداشت برزیل هک شد
 وزارت بهداشت برزیل در وب سایت خود 
اعلام کرد با حمله هکری روبرو شده و چند 

سیستم آن از دسترس خارج شده اند.
طبق اطلاعات موجود سیستم برنامه ایمن سازی ملی و 
سیستم دیگری که برای صدور گواهینامه واکسیناسیون 
دیجیتال به کار می رود، در این عملیات هک شده بودند.

دولت این کشور به دلیل حمله سایبری مذکور اجرای 
الزامات جدید بهداشتی برای مسافرانی که به برزیل وارد 

می شوند به دلیل این حمله سایبری یک هفته به تأخیر انداخت. در بیانیه رسمی در این باره 
آمده اســت: وزارت بهداشت در ساعات اولیه روز جمعه اعلام کرد با رویدادی مواجه شده که 
به طور موقت سیستم های آن را در معرض خطر قرار داده است. این سیستم ها هم اکنون در 

دسترس نیستند.
گروه هکری به نام »Lapsus$ Group« ادعا می کند این حمله را انجام داده است. آنها 
پیامی در وب سایت پست کرده که در آن اشاره شده داده های داخلی کپی و حذف شده اند. در 
بخش دیگری از پیام آمده است: اگر خواهان بازگشت داده ها هستید با ما تماس بگیرید. بنابراین 

به نظر می رسد حمله مذکور باج افزاری باشد.
پیام مذکور که حاوی آدرس ایمیل و اطلاعات تماس تلگرام هکرها نیز بود، عصر روز گذشته 
حذف شــد اما دسترسی به وب سایت همچنان قطع بود. از سوی دیگر داده های کاربران در 
اپلیکیشن ConectSUS که گواهینامه واکسیناسیون برای کاربران فراهم می کند نیز ناپدید 

شده است.

 نسل اول تراشه های اسنپدراگون 
بیش از حد داغ می شوند 

شایعات جدید نشــان می  دهد که تراشه 
اسنپدراگون ۸ نســل ۱ شرکت کوالکام با 

مشکل بیش از اندازه دما روبرو است. 
در اوایل این ماه بود که کوالکام از تراشه »اسنپدراگون 
۸ نســل ۱« رونمایی کرد و خیلی زود پس از آن اولین 
بنچمارک های این تراشه به صورت آنلاین ظاهر شد. به 
نظر می رسد این تراشه جدید در مقایسه با اسنپدراگون 
۸۸۸ فعلی در عملکرد تک هسته ای و چند هسته ای 

بیش از ۱۰ درصد عملکرد سریع تری داشته باشد. اگرچه وعده قبلی کوالکام در این زمینه که 
تراشه جدیدش ۲۰ درصد عملکرد سریع تری نسبت به نسل قبلی خواهد داشت محقق نشد، اما 
اعداد فعلی از عملکرد این تراشه نیز قابل توجه هستند. البته شایعات جدیدی که در توئیتر منتشر 
شده، نشان می دهد تراشه جدید اسنپدراگون ۸ نسل ۱ دارای برخی مشکلات در زمینه داغ شدن 
بیش از حد است. در گوشی های موتورولا، آزمایش اسنپدراگون ۸ نسل ۱ در شدیدترین حالت 

ممکن، باعث داغ شدن بیش از اندازه گوشی می شود.
گوشی Moto Edge X۳۰ اولین دستگاهی بود که به طور رسمی با تراشه اسنپدراگون 
۸ نسل ۱ رونمایی شد و باعث شد موتورولا برند های دیگری مانند ZTE و شیائومی را در 
اســتفاده از این تراشه پشت سر بگذارد. جدیدترین و بهترین تراشه کوالکام در کارخانه های 
ریخته گری سامسونگ با استفاده از فرآیند تولید ۴ نانومتری ساخته شده است. در هر صورت 
به نظر می رسد که در سال آینده باید شاهد افزایش دمای زیاد گوشی هایی باشیم که از این 

تراشه استفاده می کنند.

 درآمد شیائومی با تلاش 
برای تولید تراشه ۸ درصد افزایش یافت 

در نتیجه تلاش شیائومی برای مقابله با کمبود 
جهانی تراشه، این شرکت توانست درآمد 

خود را به ۸.۲ درصد افزایش دهد. 
شرکت چینی شیائومی، اخیرا گزارش مالی سه ماهه 
سوم ســال ۲۰۲۱ خود را منتشــر کرده که حاکی از 
افزایــش ۸.۲ درصدی درآمد و البته کمتر از حد انتظار 
است. آمار منتشر شده می تواند به رقابت سخت در بازار 
جهانی گوشی های هوشمند در پی عملکرد چشمگیر این 

شرکت در سال ۲۰۲۱ اشاره کند.
بازار جهانی گوشــی های هوشــمند در برخی کشور ها به شدت اشــباع شده و سازندگان 
 گوشــی های هوشــمند به دنبال محصولات نوآورانه تری برای حفظ ســهم خود در بازار 

هستند. 
همچنین درآمد گوشی های شیائومی با ۰.۴ درصد افزایش به ۴۷.۸ میلیارد یوان در این سه 
ماهه رسید. این شرکت اظهار داشت که کمبود جهانی تراشه نیز بر تعداد فروش این محصول 
تأثیر گذاشته است. شیائومی می گوید که سخت کار می کند تا تراشه های لازم را برای برآورده 
کردن پیش بینی های خود برای تلفن های ۴G در سال جدید به دست آورد. این در حالی است 
که فروش کلی این شــرکت در سه ماهه سوم ۲۰۲۱ به ۷۸.۰۶ میلیارد یوان افزایش یافت و 

پیش بینی ۷۹.۲۰ میلیارد یوان را از دست داد. 
شیائومی به دنبال یک کمپین بازاریابی تهاجمی از طریق فروشگاه های خرده فروشی خود 
در سراســر چین است. این شرکت در حال حاضر ۱۰ هزار فروشگاه در چین دارد و همچنان 
در حال افزایش این تعداد است. آمار های مالی همچنین نشان داد که شیائومی ۵.۱۸ میلیارد 
یوان سود نیز پیش از پیش بینی صنعت کسب کرده است. این شرکت قبلًا به دلیل کاهش 
 تولیدات هوآوی سهم بازار را افزایش داده بود، اما رقبای چینی مانند Oppo مسیر رشد بهتری 

داشتند.

اخبار کوتاه 

بر اســاس اطلاعات منتشر شده شرکت 
توئیتر قصد دارد با اعمال محدودیت هایی 

خاص، ویژگی Spaces را پالایش کند. 
ویژگی Spaces توئیتر در اوایل سال جاری میلادی 
ارائه شد و شروع به کار کرد، اکنون گزارش شده است 
که صد ها نفر بحث های صوتی زنده ای را رهبری کردند 

که گفته می شود شامل ملی گرایان سفید پوست و نژادپرستان و ... هستند.
به گفته واشنگتن پست، پلتفرم توئیتر ابزار های لازم برای مبارزه با اطلاعات نادرست را نداشت 
و مدیران آن نیز می دانستند که احتمالاً منجر به سوء استفاده خواهد شد.قابلیت Spaces ناظر 
انسانی یا فناورانه ای ندارد که بتواند از این طریق بر صدا ها در آن واحد نظارت کند. بررسی خودکار 
صدا بسیار دشوارتر از متن است. تاکنون، توئیتر برای گزارش اتاق هایی که قوانین این شرکت 
را نقض می کنند، به مردم متکی بوده است. با این حال، اگر یک میزبان از این ویژگی برای به 
اشتراک گذاشتن دیدگاه های نژادپرستانه، تعصب آمیز یا ... استفاده کند و مخاطبانش نیز با آن موافق 

باشند، بعید به نظر می رسد که شنوندگان آن اتاق را به توئیتر گزارش دهد.
 ویویانا ویوال سخنگوی توئیتر در این باره گفت: توئیتر برخی از موارد را در نظر گرفته است، مثلا 
برنامه ریزی شده تا عناوین Spaces اسکن شوند و کلمات کلیدی که خط قرمزی هستند را پیدا 

کنند. البته هنوز مواردی برای دور زدن سیستم وجود دارد.

شــبکه اجتماعی صوتــی کلاب هاوس 
پشتیبانی از زبان فارسی و ۱۲ زبان دیگر 
را اضافــه کرد.کلاب هاوس ماه گذشــته 
پشتیبانی از ۱۳ زبان جدید را در نخستین 

موج پشتیبانی از زبانهای بومی اضافه کرد. 
اکنون این شبکه اجتماعی صوتی پشتیبانی از ۱۳ زبان 
دیگر را اضافه کرده است. زبانهای جدید موجود در این پلتفرم شامل عربی، بنگالی، چینی ساده، 
چینی سنتی، فارسی، هوسه، ایگبو، ماراتی، نپالی، سومالی، تایلندی، ترکیش و یوروبا هستند. در 
حال حاضر زبانهای جدید تنها در دستگاههای اندرویدی قابل دسترس هستند اما این شرکت 
اعلام کرد به زودی پشتیبانی برای نســخه iOS و زبانهای بیشتر اضافه می شود.علاوه بر 
افزودن زبانهای جدید، کلاب هاوس اعلام کرد قابلیت »علاقه مندی ها” )Interests( را به 
»موضوعات” )Topics( تغییر نام می دهد. این قابلیت به کاربران کمک می کند اتاقها، کلوبها 
و افراد با علایق مشترک یا مهارتهای مشابه را پیدا کنند و در حال حاضر در دسترس کاربران هر 
دو نسخه اندرویدی و iOS قرار دارد.کلاب هاوس اخیرا قابلیتهای جدیدی مانند پخش مجدد 
فراهم کرده است که به کاربران اجازه می دهد کل برنامه زنده اتاقی که در آن حضور داشتند را 
مجددا گوش کنند. همچنین یک برنامه جایزه باگ را راه اندازی کرده که جایزه های آن برای 

گزارش نواقص اپلیکیشن از ۱۰۰ دلار تا ۳۰۰۰ دلار است.

نارایانان مهندس دانشــگاه MIT باتری 
جریانی با قابلیت پشتیبان  گیری بیشتر از 

یک روز از سیستم های VRE تولید کرد. 
محققان از یک ترکیب الکتروشیمیایی نیمه جامد 
به عنوان پشتیبان باتری استفاده می کنند. باتری های 
ساخته شده از مخلوط رسانای الکتریکی می توانند به 
حل بخش مهمی از پازل کربن زدایی کمک کنند. یک تیم بین رشته ای از MIT دریافته اند که 
باتری جریان نیمه جامد می تواند یک منبع خوب برای ذخیره سازی انرژی منابع انرژی تجدیدپذیر 
متغیر )VRE( مانند باد و خورشــید باشد. امره گنچر، دانشمند MIT می گوید: »رسیدن به 
انرژی پاک نیازمند سیستم های ذخیره سازی در شرایط مختلف است. باتری Zn-MnO۲ در 
هنگام نبود منابع طبیعی برای تولید انرژی مثلا در زمان بلایای طبیعی نجات بخش و یک گزینه 
اقتصادی عالی و ارزان است.”مدت زمان تخلیه و آزاد شدن الکتریسیته ذخیره  شده در این باتری ها 
به حجم محلول های الکترولیت با بار مثبت و منفی بستگی دارد. تا زمان جریان داشتن محلول ها، 
انرژی شیمیایی به انرژی الکتریکی تبدیل می شود. سیستم های باتری می توانند الکتریسیته را 
تامین کنند. با شارژ کردن محلول در مخازنی از منابع انرژی خورشید و باد، کل سیستم بدون 
کربن می شود. این محصول انرژی را با کارایی یکسان یا بیشتر نسبت به رقبای پشتیبان ذخیره 

و تخلیه می کند.

توئیتر قصد پالایش ویژگی Spaces را دارد پشتیبانی از زبان فارسی به کلاب هاوس اضافه شدحل مشکل کربن زدایی با استفاده از باتری Zn-MnO ۲ چشم بیونیک بینایی را احیا می کند

یک دستگاه آزمایشی برای احیای بینایی 
ابداع شده است که به نظر می رسد استفاده 

از آن ایمن باشد.
البته این دستگاه هنوز روی انسان ها آزمایش نشده 
اما احتمالاً نوعی بینایی اولیه را برای کاربر خود فراهم 
می کند. دستگاه مذکور یک پروتز به »چشم بیونیک 
فونیکس Bionic Eye Phoenix۹۹(»۹۹( است و محققان دانشگاه سیدنی و نیوساوث 
ولز آن را ابداع کرده اند.چشــم بیونیک مذکور برای بیمارانی توسعه یافته که در نتیجه ابتلا به 
بیماری هایی مانند »ورم رنگیزه ای شبکیه« )رتینیت پیگمنتوزا( نابینا شده اند. در این بیماری شبکیه 
آسیب دیده اما عصب بینایی دست نخوره باقی می ماند.سیستم مذکور شامل یک دوربین ویدئویی 
کوچک است که روی عینکی سوار می شود که از صحنه های روبروی کاربر عکس می گیرد. این 
تصاویر به سیگنال های بی سیمی تبدیل می شود که از دوربین به ماژول ارتباطی ایمپلنت شده زیر 
پوست گوش کاربر انتقال می یابند.ماژول سیگنال های ویدئویی را به شکل پالس های الکتریکی 
رمزگذاری می کند که به ماژول تحریکی منتقل می شوند که در شبکیه چشمان بیمار ایمپلنت 
شــده اند.این دستگاه می تواند اعصاب معیوب شبکیه را دور بزند و به طور مستقیم سلول های 
گانگلیون سالم شبکیه را تحریک کند. این سلول ها وظیفه جمع آوری داده از سلول های دیگر 

شبکیه و انتقال آن به اعصاب بینایی مغز را بر عهده دارند.

معاون وزیر ارتباطات گفت: تا ۴ سال دیگر حداقل 
۱۰ درصد کاربران موبایل به فناوری نســل پنجم 
مجهز می شوند و برنامه ریزی برای این هدف آغاز 

شده است.
صادق عباسی شاهکوه از آغاز برنامه ریزی برای مقررات گذاری 
 )۵G( و تخصیص فرکانس ورود فناوری نسل پنجم تلفن همراه
خبر داد و گفت: در حکــم مأموریت اینجانب به عنوان رئیس 
ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، بر حفظ کیفیت 

ارتباطات موبایل و ارتقا به تکنولوژی های جدید از جمله نســل 
پنجم ارتباطات همراه تاکید شده است.وی ادامه داد: همچنین 
مصوبه شورای عالی فضای مجازی نیز این تکلیف را مشخص 
کرده اســت که پوشش سراسری با ســرعت متوسط حداقل 

۱۰ مگابیت بر ثانیه برای اینترنت داشته باشیم.
رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی اضافه کرد: 
این سرعت هم اکنون به طور متوسط ۵ مگابیت بر ثانیه است. 
ما باید طبق مصوبه شــورای عالی فضای مجازی به سرعت 

۱۰مگابیت بر ثانیه برسیم یعنی سرعت و کیفیت اینترنت باید دو 
برابر شود.عباسی شاهکوه خاطر نشان کرد: در این مصوبه تاکید 
شده که ۱۰ درصد کاربران در افق ۱۴۰۴ باید به سمت تکنولوژی 
جدید حرکت کنند و این به معنای آن است که ما باید تا ۴ سال 
 )۵G( دیگر ۱۰درصد کاربران مان را روی نسل پنجم تلفن همراه
داشته باشیم. معاون وزیر ارتباطات یادآور شد: از هم اکنون برای 
تحقق این هدف مهم برنامه ریزی خود را آغاز کرده ایم، به نحوی 
که بحث تخصیص فرکانس و مقررات گذاری را در برنامه داریم.

 ۱۰ درصد کاربران تا ۴ سال دیگر
 به 5G مجهز می شوند

 شکایت جمعی از اپل 
در پی شکسته شدن اپل واچ  ها 

تعــدادی از کاربران محصولات اپل از 
این شــرکت به دلیل شکسته شدن 
دستگاه های اپل واچ، به صورت جمعی 

شکایت کرده اند. 
اپل دوباره با مشکل مواجه شده و اکنون با شکایت 
دسته جمعی دیگری روبرو است. بلومبرگ گزارش 
می دهد که دلیل این شکایت ها محصولات اپل واچ 
اســت که گفته شده از نقص طراحی رنج می برد. 
مشــکلی که باعث می شــود صفحه نمایش در 

معرض شکستن یا جدا شدن قرار گیرد و لبه های تیز و خطرناکی ظاهر شود.چهار مشتری اپل در دادگاه فدرال 
در اوکلند کالیفرنیا علیه این شرکت شکایت کرده اند. در بخشی از این شکایت نامه آمده: »صفحه نمایش 
جدا شده، شکسته یا ترک خورده یک خطر مادی و غیرمنطقی که تهدیدی برای ایمنی کاربران محسوب 
می شود.”این موضوع صرفا یک نظریه نیست و تصاویری که در این پرونده گنجانده شده بریدگی های عمیق 
روی مچ یکی از قربانیان این حادثه را نشان می دهد. اتفاقی که ظاهرا ناشی از نقص اپل واچ ۳ بوده است. 
این موضوع که در مدل های قدیمی اپل واچ وجود دارد، ناقض قوانین مختلف حمایت از مصرف کننده است.
ادعای شاکیان این است که اپل برای تورم احتمالی باتری فضای کافی را در محصولات اپل واچ در نظر 
نگرفته و همین نقص طراحی منجر به شکسته شدن صفحه نمایش و آسیب دیدگی مشتریان می شود. 
شکایت فعلی به پرونده ای در سال ۲۰۱۸ شباهت دارد. با این حال، پرونده سال ۲۰۱۸ به دلیل ناتوانی شاکی 
در شناسایی نقص خاص رد شد.به همین دلیل است که این دعوای حقوقی جدید به طور خاص بر باتری به 
عنوان یک مقصر بالقوه تمرکز دارد. به گفته مشتریان صفحه ساعت ها از شیشه های کریستال یاقوت کبود 
ساخته شده اند و هرکدام دارای لبه های تیغی در چهار طرف هستند. هرگونه فشار بیش از حد از داخل می تواند 

منجر به شکستن شیشه و آسیب رساندن به فردی شود که ساعت را به مچ خود بسته است.

 گوشی گلکسی نوت سامسونگ 
به بازار عرضه نمی شود

هوشمند  گوشی  سامسونگ،  شرکت 
مدل قدیمی گلکســی نوت را به بازار 
عرضه نخواهد کرد. طبق گزارشــات، 
این غول فناوری، تولید گوشــی های 
قدیمی سری Note را نیز متوقف کرده 
است. آخرین گوشی های عرضه شده 
در بازار، سری گلکسی نوت و گلکسی 

نوت ۲۰ سامسونگ هستند.
طبق گزارشاتی از توئیتر، احتمال دارد شرکت 

سامسونگ مدل برتر سری  Note Galaxy S۲۲ را به کاربران خود معرفی کند. تاکنون، گوشی های 
 Ultra Ultra، Galaxy S۲۰ هوشمند رده بالای سری گلکسی اس سامسونگ با نام های تجاری
 Galaxy ،Galaxy S۲۰( به بازار عرضه می شدند. گوشی های مدل Ultra Galaxy S۲۱ و
S۲۰+ و Galaxy S۲۱ ،Galaxy S۲۱+(  از سری جدید و پرطرفدار  شرکت سامسونگ بوده اند.

 ظاهراً مدل Galaxy S۲۲ از طراحی جعبه ای گوشی های سری Note بهره می برد. طبق گزارشات 
قبلی، گوشی های رده بالای سری Galaxy S۲۲ از تراشه های چهارگانه اسنپدراگون استفاده می کنند. 
 OLED همچنین گفته می شود که سری جدید این گوشــی دارای درخشان ترین صفحه نمایش

سامسونگ است که می توان حدس زد بیش از ۱۵۰۰ نیت روشنایی دارد.
این گوشــی هوشمند دارای یک دوربین چهارگانه در قسمت پشــت است که شامل یک سنسور 
۱۰۸مگاپیکســلی ISOCELL HM۳ با دیافراگم f/۱.۸، یک سنســور ۱۲ مگاپیکسلی، یک 
سنسور ۱۰ مگاپیکسلی تله فوتو سونی و سنسور پریسکوپ ۱۰ مگاپیکسلی سونی است. همچنین برای 
دوربین های سلفی و تماس های ویدئویی، شایعه شده که این دستگاه به یک دوربین سلفی ۴۰مگاپیکسلی 

مانند مدل های قبلی مجهز شده است.

پیش بینی بیل گیتس درباره 
برگزاری جلسات کاری در متاورس 

بنیانگذار مایکروســافت پیش بینی 
می کند که طی دو تا ســه سال آینده، 
جلسات کاری در دنیای متاورس برگزار 

می شوند. 
بیل گیتس، یکی از بنیانگذاران مایکروسافت، 
پیش بینی می کند که اکثر کارفرمایان و کارمندان 
در دو یا سه سال آینده جلسات مجازی خود را در 

متاورس برگزار خواهند کرد.
گیتس این پیش بینی را در یک پست سالانه در 

وب سایت شخصی خودش منتشر کرد و نوشت: »پیش بینی می کنم اکثر دیدار های مجازی از قالب 
دوربین دو بعدی به متاورس منتقل خواهند شد، فضایی سه بعدی که آواتار های دیجیتالی دارد. » وی 
ادامه داد: »پذیرش جلسات متاورس از سوی مردم، کند خواهد بود. زیرا افرادی بسیاری فاقد ابزار های 

لازم مانند عینک های واقعیت مجازی برای حضور در این فضا هستند. “
گیتس در این پست ابراز امیدواری کرد که پیشرفت هایی که در حوزه آواتار های سه بعدی و صوت 
فضایی انجام گرفته به کاربران کمک می کند تا بتوانند تعاملات بیشتری را به صورت مجازی با یکدیگر 
داشته باشند. گیتس در ادامه خاطرنشان کرد که باید کار هایی انجام شود، اما ما اکنون در جایی ایستاده ایم 

که فناوری تجربه باهم بودن در محیط های کاری را ایجاد خواهد کرد.
متاورس دنیایی دیجیتالی است که در آن تکنولوژی هایی مثل واقعیت مجازی، واقعیت افزوده و ویدئو 
باهم ادغام شده و کاربران در این دنیای مجازی با یکدیگر زندگی می کنند. یکی از حامیان متاورس، 
مارک زاکربرگ، مدیرعامل شرکت متا پلتفرمز است که متاورس را تکمیل کننده اینترنت مدرن می نامد. 
زاکربرگ پیش بینی کرده بخش هایی از متاورس طی پنج تا ۱۰ سال آینده فراگیر و در دسترس قرار 

خواهند گرفت.

ضرورت تدوین ســند راهبردی 
هوش مصنوعی با توجه به اینکه 
در شرایط کنونی جهان به عنوان 
یک مزیت اســتراتژیک در نظر 
گرفته می شــود و ایران نیز با در 
نظر داشتن این اهمیت راهبردی 
باید بــا جدیــت و برنامه ریزی 
دقیق در این عرصه گام بردارد، 
در جلسه شورای فرهنگ عمومی 

کشور مورد تاکید قرار گرفت. 
بــا توجه به برگزاری چهل و یکمین اجلاس عمومی پاریس و طرح 
موضوع پیش نویس توصیه نامه اخلاق هوش مصنوعی، »مصوبه اخلاق 
هوش مصنوعی در یونسکو« و »تعامل با مرکز ملی فضای مجازی« 
از دستور کارهای اصلی جلسه شورای فرهنگ عمومی کشور بود. در 
همین زمینه، برخی از اعضای شورا، نمایندگان سازمان های ذی ربط و 
کارشناسان مدعو اقدام به طرح نظرات خود پیرامون هوش مصنوعی 

کردند.
در ابتدای این بخش از جلســه، »عبدالحسین کلانتری« سرپرست 
پژوهشگاه فضای مجازی با تأکید بر محوریت مرکز ملی فضای مجازی 
و نقش موثر پژوهشگاه فضای مجازی در این خصوص، اظهار داشت: 
پژوهشگاه در راستای رسالت ذاتی خود تاکنون گزارش ها و پروژه های 
پژوهشی متعددی را در زمینه هوش مصنوعی و بایسته های اخلاقی آن 
انجام داده و از همین رو لازم است تا از این ظرفیت پژوهشی قابل توجه 
به نحو احسن در سیاست گذاری ها و تصمیم گیری های آتی استفاده شود.

در ادامه »امیرعباس رکنی« همکار پژوهشی گروه مطالعات اخلاقی 
پژوهشگاه نیز با بیان آن که هوش مصنوعی در شرایط کنونی جهان 
به عنوان یک مزیت اســتراتژیک در نظر گرفته می شود و جمهوری 
اسلامی ایران نیز باید با در نظر داشتن این اهمیت راهبردی با جدیت 
و برنامه ریــزی دقیق در این عرصه گام بردارد، افزود: درعین حال نباید 

از چالش های اخلاقی و عوارض احتمالی 
توســعه هــوش مصنوعــی در زندگی 
بشری چشم پوشــی کرد.وی با تاکید بر 
این که تحقیق و توســعه، تربیت نیروی 
انســانی، حاکمیت و رگولاتــوری و نیز 
تامین زیرساخت دیجیتال از اصلی ترین 
محورهای اســناد سیاست گذارانه هوش 
مصنوعی در کشــورهای پیشگام است، 
به عنوان  بایــد  اخلاقیات  بیان داشــت: 

کلیدی ترین محور و روح حاکم بر دیگر محورها در نظر گرفته شود.
این کارشــناس مســائل حقوقی فضای مجازی با مروری کلی بر 
مهم ترین چالش های اخلاقی هوش مصنوعی از جمله ایجاد بیکاری 
با از بین رفتن فرصت های شغلی سنتی، به دگردیسی تعاملات بشری، 
عدم شفافیت و چالش های مربوط به حریم خصوصی اشاره کرد و گفت: 
بهره برداری از هوش مصنوعی برای تولید و انتشار اخبار جعلی یکی از 
جدی ترین چالش های ناشی از هوش مصنوعی در رسانه است که دامنه 
آن می تواند تــا بحران های حاد امنیتی و بر هم خوردن نظم عمومی 

جامعه گسترش یابد.
رکنی در پایان با بیان آن که چالش های اخلاقی ناشی از توسعه هوش 
مصنوعی، محدود، ایســتا و قابل احصاء نیست، به اعضای حاضر در 
شورای فرهنگ عمومی کشور پیشنهاد کرد: ایران نیازمند تدوین یک 

سند راهبردی همه جانبه در زمینه هوش مصنوعی است.
وی ادامه داد: به همین منظور ضروری اســت تا با زمینه ســازی برای 
آموزش همگانی، تدوین پروتکل های اخلاقی توسعه هوش مصنوعی 
و تلاش برای حفاظت از حریم خصوصی در تعامل با هوش مصنوعی، 
در نخســتین گام برای ایجاد یک  چشم انداز توسعه هوش مصنوعی 
اخلاق مدار در کشور، یک کمیته اخلاق هوش مصنوعی تاسیس شود و 
در آن علاوه بر متخصصان هوش مصنوعی، از اندیشمندان علوم انسانی 

به خصوص در رشته فلسفه و اخلاق فناوری استفاده شود.

رئیس ســازمان نظام صنفی رایانه ای کشور با 
اشاره به سرعت بالای اجرایی شدن پروژه »متا« 
نسبت به افزایش روند مهاجرت نخبگان آی تی 

کشور هشدار داد. 
سیدحسن هاشمیاظهار کرد: شرکت فیس بوک بعد از تغییر 
نام به متا، یک دوره تحولی را در صنعت آی تی کلید زده که 
اتفاقات جدیدی را رقم خواهد زد. توسعه زمینه های کاربرد 
فناوری های نوین در زندگی، اتفاق بســیار خوبی اســت و 
می تواند مزیت های فراوانی به همراه داشته باشد اما آنچه 

باعث نگرانی ما شده، افزایش چشمگیر جذب متخصصان توسط متا از اقصی نقاط جهان 
است و طی همین مدت کوتاه برخی از نخبگان کشور ما نیز به آن تمایل پیدا کرده اند.

وی تصریح کرد: با توجه به کلید خوردن پروژه متاورس و محوریت داشتن فناوری هوش 
مصنوعی در آن، متا جذب گسترده و نامحدود متخصصان این رشته را در دستور کار خود 
قرار داده و با پیشنهادهای قابل توجه مالی، زمینه استخدام آن ها را فراهم کرده است. طی 
دو ماه گذشته، تقریبا تمام آگهی های استخدام متخصصان که در پلتفرم های بین المللی 
منتشــر می شــود، مربوط به آگهی های متا برای جذب متخصصان هوش مصنوعی، 
کارشناسان برنامه ریزی و توسعه بوده و سایر رشته های تخصصی فناوری اطلاعات و 

ارتباطات بوده است.
رئیس سازمان نظام صنفی رایانه ای کشور با ابراز نگرانی در این خصوص گفت: در کنار 
متا، سایر شرکت های بزرگ مثل آمازون هم رویه مشابهی رو دنبال می کنند و این موضوع 

بسیار نگران کننده است.
هاشمی با ذکر مثالی، به مجهز شدن واتس اپ به کیف پول ارز دیجیتال اشاره کرد و 
گفت: پروژه هایی مانند متاورس در جهان در حال شکل گیری است و چه بخواهیم چه 
نخواهیم، دنیا به سمت توسعه فعالیت های مجازی حرکت می کند، نمونه جدید آن نیز در 
واتس اپ، به عنوان یکی از پلتفرم های زیرمجموعه متا، تعریف و ارائه آزمایشی آن آغاز 
شده است. با این امکان جدید، واتس اپ به یک کیف پول اختصاصی رمزارز مجهز شده 

که کاربران با استفاده از آن می توانند به راحتی و با اطمینان مبادله رمزارز داشته باشند.
وی تصریح کرد: با این اتفاق باید قبول کنیم که صنعت رمزارزها توسعه بیشتری خواهد 
یافت و به ما هم نزدیک تر خواهد شد، ضمن آنکه اگر تا کنون برخی از مردم نسبت به 

استفاده از کیف پول الکترونیک واهمه داشتند، حالا با ارائه 
این امکان در شبکه های اجتماعی، به سادگی و بدون نیاز به 
دانش خاص هم می توانند از رمزارزها استفاده کنند. با توجه به 
این روند، دیر یا زود ما هم باید شیوه جدید تبادلات مالی در 
جهان را بپذیریم و اقدامات لازم برای ارائه رمزارزهای داخلی 
و اجرای طرح هایی مانند منطقه آزاد مجازی را در دستور کار 

قرار بدهیم.
رئیس سازمان نظام صنفی رایانه ای کشور در ادامه گفت: 
من و همکارانم به عنوان فعالان بخش خصوصی صنعت 
فاوا که ارتباط نزدیکی با دولت ها و مجلس ها داشــته ایم، همواره بر این موضوع تاکید 
کرده ایم که حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات، حوزه ای کاملا تخصصی و دارای سرعت 
بالای تغییر و تحول است که به همین دلیل، نمی توان آن را با تصمیمات عجولانه و فاقد 

پیوست کارشناسی مدیریت کرد.
هاشمی افزود: در حال حاضر نیز باید مجددا این هشدار را بدهیم که برنامه ریزی برای 
حوزه فاوا بدون اخذ نظرات کارشناسی، کشور را دچار مشکلات جبران ناپذیری خواهد کرد 
در حالی که به سادگی می توان در تعامل با متخصصان فاوا و فعالان بخش خصوصی، ابعاد 

مختلف هر تصمیم را بررسی و از تبعات و پیامدهای منفی آن جلوگیری کرد.
وی افزود: در این که هر کشوری باید ساختار و سازماندهی خود در حوزه فضای مجازی 
و صنعت آی تی را داشته باشد، هیچ تردیدی نیست و سازمان نظام صنفی رایانه ای کشور، 
به عنوان بزرگترین نهاد بخش خصوصی این صنعت هم موافق آن است؛ اما رویکردی که 
همواره فعالان بخش خصوصی و عموم مردم با آن مواجه بوده اند، حرکت در مسیر خلاف 
روند جهان فناوری است که تبعاتی چون عقب ماندگی از استانداردها و ناامیدی و نگرانی 

متخصصان نسبت به کسب و کارهایشان را به دنبال داشته است.
رئیس سازمان نظام صنفی رایانه ای کشور تصریح کرد: پیشنهاد و توصیه ما به دولت، 
مجلس و دیگر نهادها و مجموعه های تصمیم ساز در کشور این است که هر چه زودتر 
برای حل مشکلات متخصصان آی تی و به ویژه نخبگان هوش مصنوعی چاره اندیشی 
کنند، در غیر این صورت در یک بازه زمانی کوتاه با کمبود شدید نیروی انسانی در این حوزه 
مواجه خواهیم شد و آن زمان، دیگر برای تغییر رویکرد و توجه به نیازها و درخواست های 

متخصصان آی تی خیلی دیر خواهد بود.

ضرورت تدوین سند راهبردی هوش مصنوعی
در جلسه شورای فرهنگ عمومی تاکید شد:

تمرکز »متا« روی متخصصان هوش مصنوعی 
رئیس سازمان نظام صنفی رایانه ای کشور اعلام کرد:

 پنجمین دوره نانو اســتارت آپ بــرای تبدیل 
دانشجویان به فناور سطح یک به همت ستاد ویژه 

توسعه فناوری نانو آغاز شد. 
عماد احمدوند رییس گروه ترویج ستاد توسعه فناوری نانو روز 
شنبه در اختتامیه جشنواره دانشجویی بنیاد آموزش فناوری نانو 
افزود: این رویداد پایان مسابقه ملی فناوری نانو و آغاز رویداد نانو 
استارت آپ است. گام بعدی مسابقه ملی فناوری نانو حرکت در 
جهت توسعه فناوری است.وی با تاکید بر اینکه رویداد مسابقه 
ملی فناوری نانو متمرکز بر یادگیری در حین اجرا است، بیان 
کرد: این ستاد در برگزاری برنامه های دانشجویی سعی در فراهم 

کردن فرصت هایی متناسب با توانمندی های دانشجویان در 
مسیر یادگیری دارد. آنچه که در آموزش های رسمی از ابتدایی 
تا پایان تحصیلات تکمیلی مشاهده می شود تمرکز بر آموزش 
یک طرفه است و فرصت برای یادگیری کمتر در برنامه های 

مراکز آموزشی دیده شده است.
احمدوند گفت: در ستاد نانو سعی شده در حد بضاعت و توان 
فرصت هایی برای یادگیری عملی فراهم کنیم، شاید دانشجویان 
شرکت کننده در این رویدادها متوجه نباشند، ولی تفاوت جدی 
میان دانشجویان آموزش دیده عملی با دانشجویان با نمرات بالا 

فارغ التحصیلی در فضای کسب و کار وجود دارد.

وی تاکید کرد: متاسفانه برخی از فارغ التحصیلان کارشناسی 
ارشد و دکتری قادر به انجام کارهای محول شده به آنها نیستند. 
حضور آنها در چنیــن رویدادهایی فرصت کوچک برای بروز 

توانمندی های آنها خواهد بــود؛ چرا که صادرات محصولات 
»های تک« بیشــتر از میان کسانی اســت که کار عملی 

دانشجویی را تجربه کرده اند.
رییس کارگروه ترویج و آموزش ستاد توسعه فناوری نانو ادامه 
داد: برنامه های دانشجویی فرصت جدی برای یادگیری و رشد 
دانشجویان در مقاطع کارشناسی ارشد و بالاتر است و بر این 
اساس در مسابقه ملی فناوری نانو تلاش شده تا دانشجویان را 
در جهت توسعه فناوری قرار دهیم و رویداد نانو استارت آپ نیز 

به همین منظور پیش بینی شده است.
احمدوند رویداد نانو استارت آپ را رویدادی برای توسعه فناوری 

برگزیدگان مسابقه ملی فناوری نانو دانست و افزود: این برنامه 
حمایتی یک تا دو ساله است تا ایده های برتر به محصول تبدیل 
شــوند و راه راهیابی افراد به نانو استارتاپ شرکت در مسابقه 
ملی فناوری نانو است. امروز پنجمین دوره نانو استارت آپ آغاز 
می شــود، حضور در این رویداد مقدمه ای برای تبدیل شدن 

دانشجویان به فناور سطح یک است.
نانواستارت آپ یکی از برنامه های حمایتی ستاد ویژه توسعه 
فناوری نانو است که با هدف رشد و پرورش تیم های توانمند و 
رساندن ایده های مبتنی بر فناوری نانو به »پروتوتایپ« )نمونه 

اولیه( در قالب برنامه ای یک ساله اجرا می شود.

پنجمین دوره نانو استارت آپ آغاز شد
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